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„Dacă toată bogăţia unui om se afl ă în mintea sa, 
nimeni nu va putea să i-o fure.“    (Benjamin Franklin)

Începând din 2007 – momentul istoric al aderării României la 
UE – la fi ecare sfârşit al lunii aprilie autorităţile de la Bucureşti re-
mit Comisiei Europene Programul de convergenţă actualizat an de 
an. Nici 2015 nu face excepţie. Nu este locul aici, în Jurnalul de 
bord, să facem prezentarea unui document care conţine peste 400 de 
pagini. Importante sunt cel puţin trei elemente care vizează esenţa 
Programului de convergenţă. Primul priveşte respectarea, fără dero-
gări, a obligativităţii de a se opera schimbările necesare determinate 
de însăşi evoluţia economică şi socială a ţării noastre în context re-
gional, european şi mondial. Al doilea element vizează însăşi ideea 
convergenţei, adică măsura în care avansăm pe calea integrării euro-
pene pe baza a trei criterii: convergenţa nominală, convergenţa reală 
şi convergenţa juridică. În sfârşit, Programul de convergenţă trebuie 
să răspundă unei întrebări pe cât de simple, pe atât de complicate: 
când va adera România la moneda unică europeană – euro?

Ce legătură există între Programul de convergenţă şi dezide-
ratul, deseori clamat, de elaborare a unei strategii de modernizare 
economică şi socială a României? Din păcate, dezideratul continuă 
să fi e neatins, poate şi din cauza faptului că a fost şi este prea ambi-
ţios. Deocamdată, însă, trebuie să constatăm că însuşi Programul de 
convergenţă este, în esenţa lui, o strategie, îndeplinind aproape toate 
exigenţele unui asemenea concept. În defi nitiv, ce reprezintă altceva 

criteriile de convergenţă nominală, reală şi juridică decât obiecti-
ve de ordin strategic? Bunăoară, în 2007, ne-am propus să atingem 
până la orizontul anilor 2014 – 2015 cele cinci criterii de conver-
genţă nominală. Reamintim că acestea vizează o rată a infl aţiei de 
minus/plus 1%, o rată nominală a dobânzii pe termen lung la nivelul 
mediei UE, un defi cit bugetar de cel mult 3% din PIB, o datorie pu-
blică mai mică de 60% din PIB şi integrarea în Mecanismul Ratelor 
de Schimb („antecamera euro“), prin îndeplinirea condiţiei ca leul să 
nu fl uctueze cu mai mult de 15% faţă de nivelul stabilit prin respec-
tivul mecanism. Toate aceste criterii sunt îndeplinite la ora actuală. 

În ceea ce priveşte, 
însă, convergenţa reală, 
situaţia nu este la fel 
de bună. În general, se 
consideră că principala 
ţintă ar consta în reali-
zarea unui produs intern 
brut raportat la puterea 
de cumpărare de cel pu-
ţin 60% din media UE. 

Or, la fi nalul anului 2014, România atinsese doar 54% din media 
UE. Desigur, conceptul de convergenţă reală include mult mai multe 
elemente, cum ar fi  structura sectorială a valorii adăugate brute, in-
tensitatea energetică a economiei, ponderea populaţiei ocupate, pro-
ductivitatea muncii, în medie, pe o persoană, costurile orare ale forţei 
de muncă etc. Pentru fi ecare în parte, există date statistice, validate şi 
de Eurostat, care confi rmă că mai avem mult de realizat pentru a atin-
ge cotele de convergenţă reală care să reprezinte un suport puternic, 
poate decisiv, de aderare la moneda unică.

Cu toate că există puncte de vedere opuse în legătură cu termenul 
asumat politic de aderare a României la euro la 1 ianuarie 2019, tema 
principală nu este acest termen. El poate fi  considerat drept un reper 
pentru o foaie de parcurs cât mai detaliată prin care să se urmărească 
pas cu pas atingerea criteriilor de convergenţă reală. În această ordine 
de idei, trebuie spus că Programul de convergenţă reprezintă tocmai 
o etapizare a drumului pe care trebuie să-l străbatem pentru atingerea 
ţintei de aderare la euro. Nu mai insistăm asupra convergenţei de ordin 
juridic deoarece, la acest capitol, procesul legislativ românesc este con-
sonant cu ceea ce întreprinde Parlamentul European. Rezultă (iertată 
să ne fi e repetarea) că esenţial este să realizăm criteriile de convergenţă 
reală. Programul remis la Bruxelles arată când şi cum se cere acţionat 
de către fi ecare în parte şi de naţiunea română în întregul ei. (T.B.)

Programul de convergență 

Jurnal de bordJurnal de bord

Evenimente organizate de fi lialele, sucursalele, 
societăţile şi cercurile AGIR în luna mai (pag. 6)

Semnal editorial  
(pag. 7)

Convorbire cu dr. ing. Michael (Mihai) Horodniceanu, 
preşedintele MTA Capital Construction – New York (pag. 3)

In memoriam, acad. 
Toma Dordea (pag. 2)

Într-un document ofi cial remis Parlamentului, 
Ministerul Energiei, Întreprinderilor Mici şi Mijlocii şi 
Mediului de Afaceri informează despre modul în care 
companiile Enel (Muntenia Sud, Banat, Dobrogea), 
E.ON Distribuţie Moldova şi CEZ Distribuţie SA şi-au 
îndeplinit obligaţiile asumate în contractele de privati-
zare în domeniul investiţiilor. Pe total, au fost alocate în 
acest scop peste trei miliarde de lei, ceea ce reprezintă 
o depăşire a nivelurilor prevăzute. Principalele lucrări 
au privit modernizarea reţelei, extinderea acesteia pe 
o bază tehnică avansată, astfel încât au fost reduse 
pierderile şi s-au îmbunătăţit serviciile de distribuţie 
prestate consumatorilor, atât cei persoane fi zice, cât 
şi cei persoane juridice. În ceea ce priveşte aspectul 
calitativ al investiţiilor, Autoritatea Naţională de Re-
glementare în domeniul Energiei (ANRE) efectuează 
în prezent o analiză centrată pe performanţele înre-

gistrate de respectivele companii. Primele constatări 
atestă că tariful de distribuţie şi furnizare reprezintă 
49% din preţul fără TVA plătit de consumatorii cas-
nici şi circa 22% din costurile cu energia achitate de 
companiile conectate. Este principala explicaţie dată 
unei marje de profi t între 10% şi 31% faţă de plafo-
nul de 7,7% stabilit de ANRE. De altfel, Tribunalul 
Arbitral de la Paris a decis recent că CEZ Distribu-
ţie SA trebuie să plătească daune privind modul în 
care a îndeplinit prevederile contractuale referitoare 
la indicatorii economico-fi nanciari. Până la încheie-
rea investigaţiei menite să îmbunătăţească situaţia de 
pe piaţa energiei electrice, este cert că atât pe termen 
mediu, cât şi pe termen lung investiţiile efectuate în 
perioada post-privatizare vor avea un efect pozitiv, 
inclusiv în ceea ce priveşte „bugetul“ energetic al tu-
turor categoriilor de consumatori.

Peste trei miliarde lei – investiții în perioada 
post-privatizare în sectorul distribuției 

energiei electrice

Ministerul Educaţiei şi Cercetării Ştiinţifi ce (MECS) şi Autoritatea Naţională pentru Cercetare Ştiinţifi că şi Ino-
vare (ANCSI) au demarat consultările publice pentru identifi carea măsurilor optime de implementare a Planului Na-
ţional Cercetare-Dezvoltare-Inovare III (CDI III). Finanţat din fonduri de la bugetul de stat, Planul Naţional CDI III 
reprezintă, alături de Axa Prioritară Cercetare, Dezvoltare Tehnologică şi Inovare din Programul Operaţional Com-
petitivitate (POC/ Axa 1), fi nanţată din fonduri structurale, principalele instrumente de implementare a Strategiei Na-
ţionale de Cercetare, Dezvoltare şi Inovare 2014 – 2020 (SN CDI 2020). Strategia, aprobată prin HG 929/2014, este 
documentul de referinţă pe baza căruia MECS, prin intermediul ANCSI, 
formulează şi pune în aplicare politica în domeniul cercetării, dezvoltării 
tehnologice şi inovării (CDI) pentru perioada 2015 – 2020.

În acest context, s-a desfăşurat la Bucureşti şedinţa Colegiului 
Consultativ pentru Cercetare-Dezvoltare şi Inovare (CCCDI), în ca-
drul căreia a fost pusă în discuţie şi analizată solicitarea transmisă de 
conducerea ANCSI pe acest subiect, inclusiv organizarea agenţiilor de 
implementare a programelor naţionale Cercetare-Dezvoltare-Inovare 
(CDI). În urma dezbaterilor, membrii Colegiului Consultativ pentru 
Cercetare-Dezvoltare şi Inovare au decis prin vot să susţină propunerea ANCSI de înfi inţare a două agenţii de 
management şi administrare a programelor CDI în următoarea confi guraţie: o agenţie profi lată pe domeniul 
cercetării fundamentale şi al dezvoltării resurselor umane pentru cercetare (actualul UEFISCDI), respectiv o 
agenţie profi lată pe domeniul cercetării aplicative, dezvoltării experimentale şi inovării (viitoarea Agenţie de 
Dezvoltare Tehnologică şi Inovare).

În prezent, MECS-ANCSI derulează programele din actualul Plan Naţional CDI II în regim descentrali-
zat, prin intermediul a trei instituţii cu rol de agenţii de implementare: UEFISCDI, Agenţia Spaţială Română 
(ROSA) şi Institutul de Fizică Atomică (IFA).

Consultări privind implementarea Planului Național 
Cercetare-Dezvoltare-Inovare III (2015 – 2020)

Valoroase experințe internaționale, 
sursă de inspirație pentru activitatea 
constructivă din România  (pag. 4 – 5)

Pasajul Basarab din Bucureşti
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Facultatea de Textile-Pielărie şi Mana-
gement Industrial din cadrul Universităţii 
Tehnice Gheorghe Asachi din Iaşi este par-
tener în proiectul intitulat E-learning co-
urse for innovative textile fi elds. Proiectul 
are acronimul Advan2Tex şi este fi nanţat de 
Comisia Europeană, prin programul Erasmus 
Plus. La nivel naţional, proiectul este coordo-
nat de Agenţia Naţională pentru Programe 
Comunitare în Domeniul Educaţiei şi Formării 
Profesionale, prin Institutul Naţional de 
Cercetare-Dezvoltare pentru Textile-Pielărie 
din Bucureşti. Consorţiul proiectului cuprin-
de 5 parteneri europeni: Institutul Naţional de 
Cercetare-Dezvoltare pentru Textile-Pielărie, 
Bucureşti, România; Universitatea din Minho, 
Departamentul de Ingineria Textilelor, 
Portugalia; Institutul de Testări Textile din Brno, 
Republica Cehă; Universitatea din Maribor, 
Departamentul de Materiale Textile şi Design, 
Slovenia; Universitatea Tehnică Gheorghe 
Asachi din Iaşi, Facultatea de Textile-Pielărie 
şi Management Industrial, România.

Proiectul Advan2Tex vine în sprijinul 
specialiştilor din domeniul textil şi de confec-
ţii din ţară şi străinătate, cu următoarea ofertă 
de cursuri adaptată la cele mai noi dezvoltări 
în domeniu: Tehnologii avansate de tricotare, 
Realizare de prototipuri virtuale în confecţii 
textile, Noi metode pentru testarea materialelor 
textile, Standardizare în do-
meniul testării textile, Noi 
tehnologii textile durabile 
– LCA şi Eco-etichetare, 
Antreprenoriat în textile, 
Managementul inovării în textile. Cursurile vor 
fi  accesate gratuit de pe Platforma de e-learning 
de la adresa web www.advan2tex.eu.  Platforma 
va conţine elementele specifi ce instruirii online 
şi va fi  găzduită de serverul Institutului Naţional 
de Cercetare-Dezvoltare pentru Textile-Pielărie 
din Bucureşti. În faza iniţială, cursurile se vor 
desfăşura în cinci limbi europene (engleză, ro-
mână, portugheză, cehă şi slovenă).  

Proiectul Advan2Tex vizează dezvolta-
rea de noi instrumente pentru îmbunătăţirea 

competenţelor-cheie ale tinerilor specialişti 
în textile şi confecţii din Europa: specialişti 
şi antreprenori din industria textilă şi studenţi 
din învăţământul superior textil. Aceste mo-
dalităţi de instruire reprezintă un concept mo-
dern promovat prin programul Erasmus Plus 
– Parteneriate strategice. El vine în sprijinul 

preluării de 
practici ino-
vative prin 
u t i l i z a r e a 
Tehnologiei 

Informaţiei şi Comunicării (TIC) şi aborda-
rea de metode de educaţie fl exibile şi gratuite. 
Specialiştii în domeniul textil benefi ciază ast-
fel de cursuri moderne dedicate noilor direcţii 
de dezvoltare în textile şi au în acelaşi timp 
posibilitatea asimilării de noi cunoştinţe prac-
tice, legate de utilizarea instrumentelor infor-
matice: învăţământ online, forum de discuţii 
de clarifi care a noţiunilor în domeniul cursuri-
lor, training online pe baza de comunicare sin-
cron şi asincron cu responsabilul de curs etc.

În cadrul parteneriatului european se 
va elabora un Ghid intercultural ce va fi  re-
alizat pe baza experienţei comune în soluţi-
onarea şi promovarea temelor şi subiectelor 
noi legate de domeniul de textile şi confecţii. 
Pornind de la o serie de idei noi ale specia-
liştilor din ţările partenere, idei rezultate din 
lucrări pline de creativitate şi conţinut ştiin-
ţifi c şi tehnic ridicat din domeniul de textile 
şi confecţii, se vor organiza mese rotunde 
pentru aplicarea lor în noi proiecte de cerce-
tare şi afaceri. De asemenea, se va elabora 
un ghid de bune practici în organizarea şi 
desfăşurarea de cursuri online şi faţă-în-faţă. 
Ghidul va fi  foarte util în actualizarea mo-
dulelor de pe platforma de e-learning şi în 
perfecţionarea metodelor de instruire.

Persoanele interesate să urmărească 
derularea proiectului şi doritoare să se 
înscrie şi să urmeze gratuit cursurile ofe-
rite prin proiect sunt invitate să acceseze 
site-ul proiectului la următoarea adresă: 
http://www.advan2tex.eu.

ARC  PESTE  TIMPARC  PESTE  TIMP

Implicarea membrilor SIT-AGIR în inovarea 
domeniului textil și de confecții din Europa

 Academia Română – Filiala Timişoara 
anunţă  cu profund regret încetarea din viaţă, 
la 11 aprilie a.c., a academicianului Toma 
Dordea.

S-a născut în localitatea Bungard, în apro-
pierea Sibiului, la 1 ianuarie 1921, într-o familie 
de ţărani modeşti, harnici, cinstiţi, demni, care 
au sădit în inimile copiilor lor aceste calităţi 
umane. A urmat clasele primare obligatorii în 
localitatea natală. A absolvit Liceul Gheorghe 
Lazăr din Sibiu în 1940, apo i a urmat 
Facultatea de Electrotehnică din Timişoara în 
anii grei ai războiului şi a absolvit-o în 1945, 
cu menţiunea Magna cum laudae. A devenit 
cadru didactic la această facultate trecând prin 
toate treptele universitare: asistent, conferen-

ţiar şi profesor până în 1992. A fost aproape 
40 de ani şef de catedră, 15 ani decan, 4 ani 
prorector. Începând din anul 1965, când a 
fost numit conducător de doctorat, a ridicat la 
un nivel superior activitatea de formare şi de 
pregătire a inginerilor în specialitatea Maşini 
electrice. În această perioadă a proiectat, reali-
zat şi înzestrat Laboratorul de Maşini electri-
ce din noul local al facultăţii.

Rezultatele obţinute de profesorul 
Toma Dordea în activitatea de cercetare se 
regăsesc în cele peste 150 de lucrări ştiinţi-
fi ce, 16 cărţi şi 5 brevele de invenţie. Drept 
recunoaştere a prodigioasei sale activităţi, 
Academia Română l-a primit în rândurile 
sale ca membru corespondent în 1991, iar 

în 1994 ca membru titular. A fost apoi 11 
ani preşedinte al Filialei din Timişoara a 
Academiei Române şi ulterior 4 ani preşe-
dinte ad-interim la Filială, până în 2014. 
A fost membru al Asociaţiei Generale a 
Inginerilor din România, membru fon-
dator şi membru titular al Academiei de 
Ştiinţe Tehnice din România. Ca urmare a 
recunoaşterii meritelor sale profesionale, 
didactice şi ştiinţifi ce, academicianul Toma 
Dordea a fost distins cu numeroase premii, 
titluri şi medalii.

Cu mintea-i neobosită, a muncit până 
în ultimele clipe ale vieţii, lucrând la opti-
mizarea înfăşurărilor turbogeneratoarelor 
de la Cernavodă şi Turceni.

Prin despăr-
ţirea de acade-
micianul Toma 
Dordea, învăţă-
mântul superior, 
ştiinţa româneas-
că, lumea aca-
demică şi foştii colaboratori suferă o grea 
pierdere.

A fost o fi re blândă, extrem de modestă, 
plină de bunătate şi profundă generozitate, 
mereu disponibil să sprijine. Prin toate ale-
sele sale calităţi intelectuale şi umane, acade-
micianul Toma Dordea şi-a câştigat preţuirea 
şi respectul tuturor celor care l-au cunoscut.

Odihnească-se în pace!

In memoriam, acad. Toma Dordea 

În cadrul manifestărilor dedicate Zilei 
Mondiale a Apei – 2015, a fost organizată la 
Timişoara o masă rotundă cu tema Apa şi dez-
voltarea durabilă. La eveniment s-a abordat 
problema calităţii apelor subterane din zonă, 
cu accent pe prezenţa arsenului în acestea.

Interesul de care s-a bucurat manifesta-
rea se poate deduce şi din forţele locale care 
ni s-au alăturat în organizarea ei. Organiza-
torii acestui eveniment au fost: ● Asociaţia 
Generală a Inginerilor din România (AGIR) 
– Sucursala Timiş, cu Societatea de Vest pen-
tru Calitate şi Societatea de Protecţia Mediu-
lui; ● Academia de Ştiinţe Tehnice 
din România – Filiala Timişoara; 
● Consiliul Judeţean Timiş; ● Pri-
măria Municipiului Timişoara, cu 
Direcţia de Mediu; ● Universitatea 
Politehnica din Timişoara, cu Insti-
tutul de Cercetări pentru Energii 
Regenerabile – ICER şi Facultatea 
de Chimie Industrială şi Ingineria 
Mediului; ● Universitatea de Vest 
din Timişoara, cu Facultatea de 
Chimie, Biologie, Geografi e şi La-

boratoarele de Cercetări Avansate de Mediu; 
● Universitatea de Ştiinţe Agricole şi Medi-
cină Veterinară a Banatului Regele Mihai I 
al României din Timişoara, cu Facultatea de 
Horticultură şi Silvicultură şi Facultatea de 
Agricultură; ● Institutul Naţional de Sănăta-
te Publică Bucureşti – Centrul Regional de 
Sănătate Publică Timişoara; ● Direcţia de 
Sănătate Publică Timiş; Administraţia Naţio-
nală Apele Române – Administraţia Bazinală 
de Apă Banat; ● Aquatim SA.

Prima expunere a fost a reprezentanţilor 
Direcţiei de Sănătate Publică Timiş – „As-

pecte legislative în domeniul apei potabile“. 
În continuare, prof. Călin Baciu, de la Univer-
sitatea Babeş-Bolyai – Facultatea de Ştiinţa 
şi Ingineria Mediului din Cluj-Napoca, a pre-
zentat lucrarea „Arsenul în apele subterane 
din Bazinul Panonic“, care a inclus rezulta-
tele cercetărilor care s-au extins pe mai mulţi 
ani. Au fost prezentate caracteristicile arsenu-
lui, prezenţa acestuia în natură şi, în funcţie 
de concentraţie, infl uenţa lui asupra sănătăţii. 

Originea arsenului în apele subterane 
din Bazinul Panonic este din fondul natu-
ral, provenind din sol. Prezenţa arsenului 

nu este o problemă locală, ci are caracter 
regional, transfrontalier, fi ind afectate su-
prafeţe întinse din Ungaria, nordul Serbi-
ei, nord-estul Croaţiei şi vestul României 
cu judeţele Arad, Bihor şi Timiş. În pre-
zent, există capacitatea şi expertiza pentru 
determinarea şi diminuarea conţinutului 
de arsen din apa de consum. Pentru aceas-
ta, este importantă iniţierea unui dialog 
constructiv între autorităţile locale, auto-
rităţile cu responsabilităţi privind calitatea 
apei şi mediul academic.

Specialiştii din Ungaria au prezen-
tat experienţa pe care o au în domeniul 
respectiv, situaţia detaliată a prezenţei 
arsenului în diferite localităţi şi măsurile 
adoptate pentru reducerea concentraţiei 
acestuia. Au avut loc expuneri din partea 
Direcţiei Apelor Tisa Inferioară, a Uzinei 
de Apă din Szeged şi a Politehnicii din 
Budapesta – Catedra de Tratare a Apei. 
Au urmat apoi expunerile mai multor gru-
pe de cercetători din Timişoara, atât din 
cadrul universităţilor, cât şi din institutele 
de cercetări. Aceştia au prezentat rezulta-
tele analizei poluanţilor din apa de con-
sum, dintre care şi arsen, atât din Timi-
şoara, cât şi din judeţ, respectiv efectele 
acestora asupra sănătăţii populaţiei, fi ind 
propuse şi măsuri ce se pot adopta pentru 
îmbunătăţirea situaţiei.

Concluziile acestei dezbateri vor fi  
prezentate organelor de decizie.

Prof. dr. ing. Petru Negrea 
Ing. dipl. Viorica Bălan 
Sucursala AGIR Timiş

Ziua Mondială a Apei, marcată și la Timișoara
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AGORA  INGINEREASCĂAGORA  INGINEREASCĂ

Teodor Brateş: Mulţumindu-vă 
pentru disponibilitatea de a avea această 
convorbire, doresc – pentru început – să 
precizez că intenţionăm să publicăm câ-
teva repere ale biografi ei dvs., astfel încât 
cea mai mare parte a discuţiei cu dvs. să o 
consacrăm unor teme de larg interes public 
legate de concepţia şi practica americană 
privind sistemele integrate de transport ur-
ban şi de impresiile cu care părăsiţi Româ-
nia, mai ales cele care privesc tot domeniul 
în care v-aţi consacrat.

Michael (Mihai) Horodniceanu: De 
acord cu dvs. Este bine să ne limităm la un 
număr redus de teme întrucât a vorbi despre 
multe înseamnă a nu clarifi ca nimic.

T.B.: Aşadar, ne-aţi spus, înainte de 
înregistrarea acestei convorbiri, că înde-
pliniţi funcţia de preşedinte al MTA Capi-
tal Construction, o divizie a Metropolitan 
Transportation Authority. Este o instituţie 
publică?

M.H.: Este o instituţie a statului New 
York profi lată pe construcţiile publice, atât 
în ceea ce priveşte metroul marii metropole, 
cât şi liniile aferente de cale ferată. Este vor-
ba despre gestionarea unor proiecte în valoa-
re de peste 17 miliarde de dolari.

T.B.: O cifră aproape ameţitoare…
M.H.: Pe măsura a ceea ce reprezintă 

metroul new-yorkez, adică peste 1000 km 
de linii operaţionale, de fapt 24 de linii care 
se interferează, 468 de staţii, peste 5 milioa-
ne de călători în 24 de ore.

T.B.: La care se adaugă, aşa cum aţi 
precizat, liniile locale de tren.

M.H.: Sunt două linii de suburbie. 
Funcţionează, de asemenea, o companie a 
autobuzelor, precum şi una de poduri şi tu-
nele care practică taxe de trecere. Compania 
mea construieşte pentru toate aceste struc-
turi; repet, structuri care aparţin statului. 
MTA – la care v-aţi referit – este un fel de 
„umbrelă“ pentru toate aceste structuri şi 
este condus de un board, cu un preşedinte 
care este, ca să spun aşa, boss-ul meu.

T.B.: Cum aţi ajuns să vă integraţi în 
această structură, deopotrivă ramifi cată şi 
unitară?

M.H.: Până în anul 2008, am avut o 
companie privată de arhitectură şi ingine-
rie, inclusiv în domeniul construcţiilor pro-
priu-zise, companie pe care am vândut-o. 
Primisem mai de mult oferte pentru a mă 
alătura acestei companii statale.

 
T.B.: Bănuiesc, ofertele s-au bazat pe 

rezultatele pe care le-aţi obţinut în compa-
nia dvs.

M.H.: S-ar fi  putut altfel? Există criterii, 
există exigenţe, există mecanisme de „măsu-

rare“ a performanţelor. Nu se fac asemenea 
oferte decât în funcţie de toate aceste elemen-
te. Răspunderile sunt mari şi trebuie să existe 
garanţii în ceea ce priveşte onorarea lor.

T.B.: Dacă privim tot ceea ce ne-aţi 
spus până acum prin prisma unor „vizi-
uni“ autohtone, trebuie să remarc că, la 
noi, în România, când vorbeşti despre sec-
torul public, despre organisme statale, apa-
re, aproape instantaneu, un înţeles negativ, 
ceva care aminteşte de structuri cu „apucă-
turi“ nu tocmai curate.

M.H.: Derapaje sunt mai peste tot în 
lume. Multe depind, însă, de legislaţia şi de 
practicile care previn efectiv actele de co-
rupţie şi depind de mentalităţile dominante 
care – la noi şi nu numai la noi, în SUA – 
sunt net în favoarea respectării regulilor în 
afaceri, inclusiv a celor etice.

T.B.: De fapt, „apucăturile“ la care 
m-am referit vizează sectorul public, mai 
ales în relaţia cu sectorul privat. La dvs. 
cum stau lucrurile sub acest aspect?

M.H.: Trebuie să vă spun că absolut 
toate lucrările pe care le coordonez se deru-
lează în antrepriză cu sectorul privat. Mari 
fi rme de consultanţă lucrează pentru mine 
şi, apoi, toate construcţiile sunt efectuate 
de sectorul privat. În momentul de faţă, la 
lucrările în curs de desfăşurare se afl ă antre-
naţi circa 1000 de ingineri…

T.B.: Care aparţin companiilor pri-
vate?

M.H.: Da. Alături, bineînţeles, de alţi 
angajaţi de diferite specializări şi cu diferi-
te grade de pregătire profesională. Numărul 
mare de ingineri se explică prin specifi cul 
lucrărilor, prin nivelul calitativ al acestora. 
În departamentul pe care îl conduc, lucrez cu 
140 de ingineri. Sunt „inginerii mei“, 
dacă este să mă exprim direct. Această 
„forţă“ este necesară tocmai pentru a 
putea îndeplini funcţiile de coordonare 
pe care le avem în structura statală.

T.B.: Păstrând proporţiile, cred 
că modul de organizare de la New 
York este bine să fi e cunoscut şi la 
Bucureşti, fi e şi numai ca sursă de 
inspiraţie.

M.H.: Este opinia dvs. În ceea ce mă 
priveşte, nu îmi permit să dau sfaturi celor 
din alte ţări, chiar dacă atunci când este 
vorba despre România am puternic senti-
mentul apartenenţei, al recunoştinţei, pen-
tru că aici am primit bazele formării mele 
din toate punctele de vedere. Ideea pe care 
o am în toată această organizare în cadrul 
MTA şi în raporturile cu sectorul privat 
este aceea de fl exibilitate. Adică, luăm în 
considerare, înainte de toate, faptul că ne-
voile se schimbă continuu…

T.B.: …Uneori tocmai în ritmuri 
extrem de accelerate. O ştim şi pe baza 

propriei experienţe; mă refer la experienţa 
românească atât pe segmente, cât şi pe an-
samblul ei.

M.H.: Remarca dvs. mă ajută să sinteti-
zez ceea ce am de spus.

T.B.: Vă rog.
M.H.: Din perspectiva amintită, avem 

de-a face şi cu o secvenţialitate a nevoilor, 
în sensul că, mai întâi, ai nevoie de cineva 
să facă proiectări, apoi de cineva care să le 
supervizeze, de cineva care să realizeze con-
strucţia. Dar şi în aceste cazuri, ţinem seama 
de capacitatea respectivelor companii priva-

te de a răspunde exigenţelor progresului teh-
nologic, dar şi cerinţelor sociale, în schim-
bare. În funcţie de toate acestea, încheiem 
contractele, angajăm partenerii privaţi. Oda-
tă fi nalizat proiectul, angajăm pe altcineva. 
În acest fel există şi continuitate, asigurată 
mai ales de corpul ingineresc care lucrează 
pentru mine, cei 141 de ingineri, oameni de 
vârf în meserie. Avem, de asemenea, oa-
meni care se ocupă de gestiunea fi nanciară, 

de gestionarea proiectelor. Selecţia pentru 
antreprize este făcută de colaboratorii mei, 
care au şi o privire de ansamblu nu numai în 
spaţiu, ci şi în timp, în continuitatea procese-
lor de extindere şi de modernizare a sisteme-
lor de transport de care ne ocupăm.

T.B.: Aţi amintit de selecţie. Cum se 
efectuează aceasta, practic? Vă întreb deoa-
rece, la noi, sunt multe probleme cu licita-
ţiile, cu desemnarea câştigătorilor ş.a.m.d.

M.H.: De exemplu, dacă este vorba 
despre constructor, despre contractor, cum 
îi zicem noi, primul criteriu se referă la cel 

mai mic preţ acceptabil. Aici intervine un 
element care priveşte garanţia, adică un fel 
de gaj. De pildă, dacă valoarea proiectului 
este de 250 de milioane de dolari, compania 
câştigătoare trebuie să aibă o garanţie ban-
cară de cel puţin aceeaşi sumă. Dacă respec-
tiva companie nu-şi îndeplineşte obligaţiile 
contractuale, încasăm din garanţia bancară 
contravaloarea prejudiciului care ne-a fost 
adus. Procedeul ţine seama şi de procedurile 
de insolvenţă.

T.B.: Dar unde intervin, în tot acest 
mecanism, elementele care privesc calita-
tea lucrărilor, efi cienţa lor, adică raportul 
dintre efort, inclusiv fi nanciar, şi efect, 
inclusiv prin fi nalitatea socială, dat fi ind 
faptul că – la mijloc – se afl ă transportul 
public?

M.H.: Aici, ne întoarcem la tema 
schimbării, la care m-am referit cu puţin 
timp înainte. Există o schimbare continuă 
şi în domeniul tehnologiei. Ne interesează, 
în cel mai înalt grad, abilitatea companiei 
private de a promova progresul tehnologic. 
Partea aceasta – pe care o putem numi teh-
nică – are o importanţă deosebită, la fel ca 
şi abilitatea fi nanciară despre care am mai 
vorbit. Dar, un grup al propriilor noştri spe-
cialişti se uită, mai întâi, la partea tehnică. 
În această privinţă, există un punctaj. Dacă, 
bunăoară, am avut 10 „candidaţi“ şi numai 
patru dintre ei au atins un anumit punctaj fa-
vorabil, abia după aceea vedem cu ce preţuri 
avem de-a face.

(Continuare în pag. 7)

„Am puternic sentimentul apartenenței, 
al recunoștinței față de România, 

pentru că aici am primit bazele formării 
mele din toate punctele de vedere“ (I)

Convorbire cu dr. ing. Michael (Mihai) Horodniceanu,  
preşedintele MTA Capital Construction – New York

Drumul spre performanţă

Michael (Mihai) Horodniceanu s-a născut la Bucureşti, în anul 1944. Numele îi 
este „legat“ de comuna suceveană Horodniceni, unde au trăit bunicii şi străbunicii săi, 
stabiliţi în această zonă încă de la începutul secolului al XIX-lea. Mihai Horodniceanu 
şi-a făcut studiile primare şi liceale (până la clasa a XI-a) la Bucureşti. A emigrat 
în Israel, împreună cu părinţii, în 1961. La Haifa a absolvit Facultatea de Inginerie 
a Universităţii Technion, după care – în SUA – şi-a continuat studiile la Columbia 
University, unde a obţinut un Master în Management. Şi-a susţinut, în 1977, doctoratul 
în transporturi, inginerie şi planifi carea transporturilor la NYU Polytechnic University.

Încă în timpul studiilor academice şi-a deschis o companie – Urbitran – care a 
elaborat proiecte tehnice în domeniul transporturilor. În 1975 a devenit conferenţiar, 
iar în 1978 asistent de profesor universitar la institutul unde şi-a luat doctoratul. În 
1986, a fost numit directorul Departamentului Trafi c din Primăria oraşului New York, 
după care a revenit la conducerea fi rmei Urbitran. În vara anului 2008, a fost numit în 
funcţia de preşedinte al MTA Capital Construction, o divizie a Metropolitan Transportion 
Authority, funcţie pe care o deţine şi în prezent.

Fo
to

: I
on

 M
ar

in

Preşedintele AGIR, Mihai Mihăiţă, i-a înmânat 
medalia AGIR dr. ing. M. Horodniceanu
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Valoroase experiențe intern
pentru activitatea con

Spre deosebire de cablurile poligonale ale podurilor sus-
pendate încărcate prin tiranţi (suspenders) ale căror eforturi 
axiale sunt constante între tiranţi, hobanele sunt cabluri rec-
tilinii cu eforturi axiale constante pe toată lungimea lor. De 
regulă, hobanele sunt destinate să preia o parte din încărcarea 
tablierului, transmiţând-o prin intermediul pionilor la fundaţii.

 
Old Redheugh Bridge (1871)
Primul pod având cabluri staţionare (hobane) menţionat 

în statistici este Old Redheugh Bridge, cu patru deschideri de 
73 m, trei piloni cu câte patru hobane şi un viaduct de acces 
spre Gateshead. Podul a fost construit peste Tyne River, între 
Newcastle, din sud-estul Scoţiei, şi Gateshead, din nord-es-
tul Angliei. Platelajul rutier cu trotuare laterale era amplasat 
la 30 m deasupra apei. Proiectat de către Thomas Bouch, 
podul a fost sub circulaţie permanentă între 1871 şi 1884. 
La începutul anului 1885, au ieşit, însă, la iveală serioase 
defecţiuni structurale care se agravau continuu. În urma in-
specţiilor repetate, s-a decis abandonarea acestuia, eventua-
lele reparaţii fi ind mai scumpe decât un pod nou având patru 
tabliere din grinzi cu zăbrele, în acelaşi amplasament. Acesta 
avea să fi e al doilea Redheugh Br.

Cadrul din beton precomprimat are rigla casetată cu înăl-
ţimea variabilă a celui de al treilea Redheugh Br. Acest pod cu 
trei deschideri 100+160+100 m, cu o lungime totală (inclusiv 
accesele) de 897 m şi cale de 15,8 m lăţime a fost construit de 
Edmund Nuttall Ltd. în circa 4 ani, fi ind deschis circulaţiei la 
18 mai 1983. Pe sub rigla deschiderii centrale, se afl ă racor-
darea unui viaduct de acces cu un pod cu grinzi cu zăbrele, 
precum şi o parte a deschiderii marginale sudice a acestu-
ia. Foarte probabil, este vorba despre al doilea Redheugh 
Bridge, pe care au circulat şi troleibuze.

Chow Chow Bridge (1952)
Un alt pod, cu o deschidere de 58 m, are platelajul şi 

cele opt grinzi cu zăbrele tip king-post din lemn de con-
strucţii (lumber). Pilonii sunt din lemn de cedru, iar cablurile 
pentru hobane sunt din oţel. Acest pod şi un al doilea similar 
din apropiere traversează Quinault River. Chow Chow Br. a 
fost construit de Aloha Lumber Company pe teritoriul rezer-
vaţiei Quinault Indian Reservation, din statul Washington, 
nord-vestul Statelor Unite. S-a urmărit satisfacerea necesită-
ţilor de trafi c din rezervaţie. Proiectantul podului a fost Fr. 
Milward, reputat specialist în domeniu [2].

Trebuie menţionat că grinzile cu zăbrele tip king-post şi 
variantele acestora sunt utilizate şi în ţări din nordul Europei. 
În anul 2013, la Universitatea Chalmers din Göteborg, Anna 
Teike, absolventă a universităţii, a prezentat o teză de masterat 
referitoare la acest tip de grinzi din lemn şi la îmbinarea ele-
mentelor componente [3]. Teza este postată pe Internet.

Pierrelate Bridge (1952)
Mai reţinem podul rutier de 6,66 m lăţime, cu trei des-

chideri continue din beton 39+81+39 m. Traversează Cana-
lul Donzère-Mondragon în apropiere de localitatea Pierrelate 
din departamentul Drone din sud-estul Franţei. Este primul 
pod cu hobane construit în Franţa. A fost proiectat de Albert 

Caquot, care a prevăzut utilizarea cablurilor preîntinse, pentru 
întâia oară în acest domeniu. Canalul Donzère-Mondragon, 
de 24 km lungime, construit între anii 1948 şi 1958, este un 
canal de deviere a Ronului care, prin intermediul barajului hi-
droelectric de 23 m înălţime, ameliorează navigaţia fl uvială, 
controlând puterea şi debitul fl uviului. În plus, barajul asigură 
furnizarea necesarului de energie electrică în regiune.

Strömsund Br. (1956)
Este un pod rutier din oţel, cu trei deschideri continue în 

lungime de 332 m (75+182+75 m), amplasat pe drumul naţio-
nal E45. Tablierul înalt de 3,25 m, cu o lăţime de 14,3 m, este 
autoancorat atât prin alcătuirea structurală, cât şi prin tensiona-
rea dublu simetrică a cablurilor. Geometria hobanelor dispuse 
în sistem fan la fi ecare pilă are două plane verticale de simetrie. 
Pe cele două pile, pilonii de 28 m înălţime realizează cadre în-
chise, fi ind legaţi la capiteluri prin rigle casetate care le asigu-
ră o stabilitate sporită în sens transversal podului. Consultant 
la construcţia acestei structuri a fost Franz Dischinger [1] din 
Germania, cunoscut teoretician în domeniu. Podul traversea-
ză râul Ströms, care străbate Strömsund Town din Jamtland 
County, din nord-vestul Suediei, nu departe de graniţa cu 
Norvegia. Oraşul de reşedinţă Strömsund, care găzduieşte 
propriul guvern pentru soluţionarea problemelor locale, este 

cea mai populată localitate a regiunii, cu ceva mai mult de 
3500 locuitori. Strömsund Municipality reprezintă, de fapt, o 
regiune administrativă autonomă a Suediei.

Podurile cu hobane de pe Rin
(Este vorba despre cele patru poduri cu hobane constru-

ite peste Rin, în Germania, după Al Doilea Război Mondial.)

● Nordbrücke (1957)
Podul rutier cu tablier casetat în lungime totală de 1271 m 

are un tronson principal cu trei deschideri continue cu hobane 
106+260+106 m pentru traversarea Rinului, plus alte deschi-
deri de acces. Tablierele casetate, cu placă ortotropă carosabilă, 
au o înălţime de 2,6 m şi o lăţime de 26,8 m pentru patru benzi 
rutiere. Tronsonul principal are deschiderea record de 260 m 
încadrată de pilonii metalici tubulari de 40 m înălţime pentru 

susţinerea hobanelor dispuse în sistem harp. Este primul 
pod cu hobane construit în Germania. Podul amplasat pe 
Autostrada 7, cunoscut şi ca Theodor Heuss Br., a fost 
construit peste Rin la Düsseldorf, vestul Germaniei, în cir-
ca patru ani de zile.

Alte două poduri cu hobane, Knie (1965 – 1969) şi 
Oberkasseler (1970 – 1976), au fost construite succesiv peste 
Rin, la sud de Nordbrücke, la intervale de timp de circa cinci 
ani. În fotografi a făcută noaptea, se vede podul Oberkasse-
ler cu hobane susţinute de un singur pilon, care-şi semnalea-
ză prezenţa prin luminile laterale de poziţie activate pe toa-
tă înălţimea pilonului. În plan secund, se întrezăreşte podul 
Knie, cu luminile laterale de poziţie activate numai pe pilonul 
din amonte. În schimb, luminile de poziţie de la capitelurile 
pilonilor sunt activate la toţi pilonii din fotografi e. Cablajul 
tip harp a fost utilizat la toate podurile construite peste Rin 
la Düsseldorf, în acea perioadă. Este de menţionat că după 
introducerea calculului electronic la proiectarea podurilor cu 
hobane, primul benefi ciar fi ind podul Friedrich Ebert dat în 
exploatare în 1967, s-au obţinut mari benefi cii economice. 
Astfel, prin utilizarea calculatorului, hobanele podului Knie 
au fost luate în calcul cu poziţia lor reală pentru fi ecare ipoteză 
de încărcare. Aceasta a condus la reducerea înălţimii tablieru-
lui pe toată lungimea podului şi, fi nalmente, la o soluţie mult 

mai avantajoasă.

● Kniebrücke (1969)
Podul Knie are o pilă cu doi piloni de 114 m înălţime, 

fără grindă transversală de legătură şi o deschidere record de 
319 m, care traversează oblic albia fl uviului. Este de menţi-
onat că după apariţia şi utilizarea calculatoarelor electronice 
la proiectarea podurilor cu hobane, primul benefi ciar fi ind 
podul Friedrich Ebert dat în circulaţie în 1967, s-au obţinut 
mari benefi cii economice. La Düsseldorf, prin utilizarea cal-
culatorului, hobanele podului Knie au fost luate în calcul cu 
poziţiile lor reale pentru fi ecare ipoteză de încărcare.

Cele trei poduri cu hobane construite în Düsseldorf au, 
conform propunerii lui Fritz Leonhardt [5] adept declarat al 
artei structurale [1], acelaşi tip de cablaj: harp.

● Severinbrücke (1959)
Tablierul metalic de 29,5 m lăţime al podului, care tra-

versează Rinul la Cologne (Köln), în nordul Westphaliei, are o 
lungime de 691 m, cu 302 m deschidere record, plus deschideri 
de acces. Este unul dintre primele poduri construite peste Rin 
după terminarea Războiului. Principala particularitate a struc-
turii o constituie existenţa pilonului triunghiular de 77,2 m înăl-
ţime, construit la mal. Acesta este destinat să susţină cablajul 
tip fan al celor 12 hobane. Tablierul cu două grinzi laterale 
casetate, o grindă centrală mai puţin rigidă, nervuri longitu-
dinale lamelare şi două tipuri de antretoaze a fost conside-
rat în calcul platelaj ortotrop, destinat să susţină trafi c auto, 
tramvai şi aglomeraţie umană. Poziţiile antretoazelor înalte 
corespund secţiunilor de conectare a hobanelor cu tablierul. 
Structura podului a consumat 8300 tone de oţel. Proiectanţii 
lucrării au fost Fritz Leonhardt şi Gerd Löhner, podul fi ind 
inaugurat la 7 noiembrie 1959.

Poduri cu hobane 
la fi nele mileniului doi

Dr. ing. Gelu Onu

Podul Oberkasseler 

În continuitatea unor preocupări constante, Univers ingineresc publică, şi în numărul de faţă, un articol care 
evidenţiază realizări interesante ale gândirii şi practicii inginereşti universale. Este un articol apărut în publicaţia 
Drumuri, poduri, editată de SC Media Drumuri-Poduri SRL, nr. 135 (204). Este interesant de consemnat că 
respectivul număr al revistei se deschide cu aprecierile ing. Narcis Neaga, directorul general al Companiei 
Naţionale de Autostrăzi şi Drumuri Naţionale din România (CNADNR), aprecieri intitulate „Oamenii s-au săturat 
să mai circule pe pereţi, adică pe hărţi“. Pornind tocmai de la o asemenea constatare, credem că este de folos, 
practic, să se cunoască realizări care pot să inspire direct şi indirect activitatea de construcţii, în special în materie 
de infrastructură din ţara noastră. Articolul care urmează poate fi  un bun exemplu şi în această privinţă.
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naționale, sursă de inspirație 
nstructivă din România

● Duisburg-Neuenkamp Br. (1971)
Podul cu opt deschideri, construit peste Rin, are o lungi-

me totală de 777,4 m, deschiderea record de 350 m survolând 
în mare măsură albia fl uviului. Cablajul celor doi piloni se 
încadrează în categoria semi-fan. Platelajul tablierului, având 
3,75 m înălţime şi 35,8 m lăţime, suportă trafi c rutier de au-
tostradă, podul fi ind amplasat pe Autobahn A40 Motorway. O 
noutate tehnică introdusă la acest pod a fost sudarea hobane-
lor la capitelul pilonilor (v. Engineering News Record, sept. 
1970). Construit între 1968 şi 1971, podul a fost reabilitat în 
perioada 2004 – 2006 cu măsuri de protecţie a cablurilor. Prin-
cipalii autori ai structurii au fost Frieder Thile (wind analysis), 
Paul Boué (structural engineering) şi Germat Weber & Artur 
Ritter (checking engineering).

Saint-Nazaire Br. (1974)
Podul rutier metalic construit peste Loiré (1968 – 1974), 

prevăzut cu trotuare pietonale şi pistă specială pentru ci-
clişti, are 3356 m lungime totală şi 404 m deschidere maxi-
mă. Cele trei deschideri principale care 
traversează fl uviul au o lungime de 720 m 
(158+404+158 m), tablierul acestora având 
3,20 m înălţime şi 15 m lăţime. Cei doi 
piloni înalţi de 68 m susţin cablaje sistem 
fan. Accesul nordic la pod are 22 de des-
chideri de 50,7 m lungime fi ecare, iar cel 
sudic are 30 de deschideri de acelaşi tip. 
Podul, deschis circulaţiei la 18 octombrie 
1975, uneşte Saint-Nazaire, de pe malul 
nordic, cu Saint-Brevin-les-Pins, din sudul 
Loirei. Timp de aproape 15 ani n-au apărut 
intervenţii la structura principală de rezis-
tenţă a podului. Apoi, în 1998, a fost nece-
sară înlocuirea unei hobane, iar în 2002 au 
fost înlocuite alte trei.

Carlos Fernandez 
Casado Br. (1983)
Podul a fost construit peste rezervorul natural Barrios de 

Luna, din provincia Leon, Spania. Structura continuă din beton 
armat şi beton precomprimat are trei deschideri (66+440+66 m), 
cea de-a doua, articulată la mijloc, deţinând timp de opt ani re-
cordul deschiderilor. Lungimea totală a podului, inclusiv ac-
cesele sale, este de 643 m. Cele două pile au câte doi piloni de 
98 m înălţime interconectaţi prin intermediul a câte două rigle 
din beton precomprimat. Pilonii preiau eforturile din cablurile 
celor opt cablaje harp de susţinere a tablierului. La fi ecare 
pilă există câte 55 de hobane dispuse simetric.

Tablierul podului trebuie să preia trafi cul rutier aferent 
celor patru benzi de circulaţie, la care se adaugă ipotezele de 
încărcare cu oameni a celor două trotuare pietonale, eventual 
şi pe benzile carosabile. Podul a fost conceput în biroul de 
proiectare din Madrid al companiei Carlos Fernandez Casa-
do. S.L, de către prof. ing. Javier Manterola, care a urmărit 
apoi evoluţia lucrărilor pe tot timpul execuţiei acestora.

Compania Carlos Fernandez Casado, S.L, înfi inţată în 
1964, este specializată în ingineria podurilor şi a lucrărilor 
hidrotehnice. În decurs de circa 50 de ani a participat la rea-
lizarea a mai mult de 1000 de proiecte în Europa şi America 
Latină, de la sud de Rio Grande del Norte, până la nord de 
strâmtoarea lui Magellan. Cele mai multe lucrări reali-
zate sunt din domeniul podurilor. A contribuit şi la reali-
zarea Podului Calafat – Vidin de la Dunăre, precum şi a 
Podului Basarab din Bucureşti.

Alex Fraser Br. (1986)
Este un pod în Vancouver, Canada, cu şase benzi de 

circulaţie rutieră, două fi ind rezervate circulaţiei bicicliş-
tilor, plus trotuare pietonale. Traversează braţul sudic al 
deltei fl uviului Fraser la câţiva kilometri înainte de văr-
sarea acestuia în Oceanul Pacifi c. Podul, construit pe Au-
tostrada 91, are o înălţime liberă deasupra apei de 55 m, 
sufi cientă pentru trecerea vaselor comerciale de mare to-
naj. A fost proiectat de fi rma locală Buckland & Taylor şi 
construit din beton armat şi oţel. Structura are o lungime 
de 2525 m, inclusiv accesele, deschidere maximă record 
de 456 m, lăţime de 32 m şi piloni de 154 m înălţime. A 

fost construit între 1983 şi 1986 când, la 22 septembrie 1986, 
au avut loc festivităţile inaugurale la deschiderea circulaţiei 
pe pod. Pentru a afecta într-o măsură cât mai redusă circulaţia 
fl uvială, tablierul podului a fost executat în consolă de pe cele 
două elevaţii ale pilelor infrastructurii construite în avans.

Skarsundet Br. (1993)
Podul este construit între localităţile Inderøy şi Mosvik, 

peste emisarul care uneşte fi ordurile Trondheim şi Beitstad, 
din centrul Norvegiei. Are o lungime totală de 1010 m, din 
care 530 m reprezintă deschiderea centrală record. Cei doi 
piloni metalici de forma unui „A alungit“ ajung la 152 m 
deasupra apei. Dacă pilonul de la mal este fundat pe stâncă la 
o adâncime rezonabilă, cel de-al doilea, la 530 m de primul, 
este fundat la -53 m faţă de nivelul apei. Tablierul din beton 
armat de 13 m lăţime, cu 2,1 m înălţime şi profi l triunghiu-
lar rigid la torsiune, a fost calculat să reziste unui vânt de 
cel mult 48,5 m/s. Platelajul ortotrop carosabil, dimensionat 
pentru trafi c rutier, trebuie să reziste şi pe timp de furtună, 
când circulaţia rutieră este temporar suspendată. La categoria 

„poduri cu ho-
bane“, deschi-
derea centrală 
a podului Skar-
sundet a fost 
cea mai mare 
din lume timp 
de doi ani de 
zile. După con-
strucţia podului 
din Shanghai, 
Skarsundet Br. 
şi-a menţinut 
poziţia fruntaşă 
încă doi ani de 
zile, dar numai 

în ierarhia podurilor din Europa. După ceremonia de deschi-
dere a circulaţiei pe pod, în prezenţa regelui Harald al V-lea 
al Norvegiei, regele a luat ultima cursă ferry spre Oslo, peste 
emisarul Trondheim-Beitstad.

Yangpu Br. (1993)
Podul metalic cu cinci deschideri în succesiunea 2 x 144-

602-2 x 144 m, construit în Sanghai peste fl uviul Hangpu, care 
se varsă în Marea Galbenă, are o lungime de 1178 m şi o lă-
ţime de 30,35 m. Deschiderea centrală, cu o lungime record 
de 602 m, este încadrată de doi piloni metalici identici, care 
susţin câte 256 cabluri, cele mai lungi având 330 m. Lungi-
mea totală a podului, incluzând şi cele două accese din beton 
armat, este de 8354 m. Adâncimea medie a fl uviului între cei 
doi piloni, de circa 6 m, şi înălţimea liberă sub pod de 48 m, 
fac posibil accesul unor nave de mare tonaj. Podul proiectat în 
Institutul Municipal de Proiectare Shanghai, cu asistenţa prof. 
Holger S. Svenson, a fost executat de o companie de construc-
ţii de poduri din oraş. Execuţia, începută la sfârşitul lui aprilie 
1991, a fost încheiată în septembrie 1993, podul fi ind deschis 
circulaţiei o lună mai târziu. Destinat trafi cului rutier, cu câte 
trei benzi de circulaţie pe sensul de mers, podul asigură tra-
versarea fl uviului pentru circa 100 000 de autovehicule pe zi.

Podul cu hobane Nanpu, având piloni de 150 m înălţi-
me, o deschidere maximă de 428 m peste fl uviul Hangpu şi o 

lungime totală de 8346 m, a fost inaugurat în toamna anului 
1991. Viteza de circulaţie pe podul cu şase benzi auto a fost 
limitată la 40 km/h, fapt datorat, în mare măsură, geometriei 
helicoidale adoptate pentru unul dintre cele două viaducte de 
acces la pod. Principala cauză care a condus la această soluţie 
de acces a fost limitarea volumului demolărilor dintr-o zonă 
foarte aglomerată a oraşului.

Pont de Normandie (1995)
Podul Normandie din estuarul Senei, construit între 1988 

şi 1995, uneşte oraşele Le Havre, din dreapta fl uviului (malul 
nordic), cu Honfl eur (Calvados), din sudul fl uviului. Lungi-
mea totală a podului este 2141 m, din care 856 m reprezintă 
lungimea deschiderii centrale dintre cei doi piloni înalţi de 
214,80 m. Lăţimea tablierului este de 23,6 m. În anul 1994, 
când podul încă nu era terminat, partea centrală a lucrării a 
întrecut cu mai bine de 250 m recordul la zi al deschiderilor 
podurilor cu hobane deţinut de podul Yangpu din Shanghai. 
Părţile metalice ale podului şi cele din beton au fost executate 
de grupuri de antreprize diferite. În anul 2007, peste 6 000 000 
de autovehicule au utilizat podul cu şase benzi de circulaţie 
rutieră. Inginerul Michel Virlogeux este unanim recunoscut ca 
principal autor al podului.

Tatara Br. (1999)
Podul cu hobane Tatara este construit în sudul celei 

mai mari insule a Arhipelagului Nipon, Honshu Island, şi în 
nord-vestul Mării Interioare Seto a Japoniei. Este amplasat 
pe Shimanami Sea Route de 60 km lungime, dintre Onomi-
chy City (prefectura Hiroshima) şi Imabari City (prefectura 
Ehime), o regiune seismică cu vânturi puternice, acţionând 
din lateral asupra podului. Soluţia tehnică abordată iniţial, în 
anii 1970, era aceea de pod suspendat. Luând în considerare şi 
soluţia de pod cu hobane ceva mai târziu, s-a ajuns la conclu-
zia că aceasta din urmă este mai indicată. Structura podului, 
nesimetrică longitudinal, are o lungime totală de 1480 m, cu 
o succesiune a deschiderilor de 320+890+270 m. Tablierul 
casetat de 30,6 m lăţime şi 2,7 m înălţime este metalic cu 
excepţia extremităţilor din beton compact pentru a preveni 
ridicarea acestora de pe reazeme. Pilonii metalici de 220 m 
înălţime, fundaţi pe chesoane, sunt protejaţi cu un înveliş de 
beton. Cele patru benzi de circulaţie rutieră şi cele două pis-
te pentru pietoni şi biciclişti asigură o comunicare rapidă şi 
sigură între cele două prefecturi de la capetele podului. Au-
torii podului au studiat şi, în mare măsură, au aplicat reco-
mandările lui Fritz Leonhardt privind estetica podurilor [5].

Podul Tatara a fost proiectat să reziste unui cutremur 
cu magnitudine < 8,5 grade pe scara Richter, epicentrul 
fiind la o distanţă de cel puţin 200 km de pod. Sub acţiu-
nea vântului, podul rezistă la rafale de maximum 63,6 m/s. 
În concluzie, Tatara Bridge demonstrează că podurile cu 
hobane pot fi utilizate la deschideri de 900 m. Mai târziu, 
în China au fost construite poduri cu hobane care trec de 
1000 m deschidere. Expunerea lui Anthony Wilson sus-
ţinută în aprilie 2009 la Universitatea din Bath, UK [6], 
postată şi pe Internet, este foarte utilă celor interesaţi de 
construcţia podurilor cu hobane.

Referinţe:
[1] D. P. Billington – The Tower and the Bridge (1983);
[2] D. C. Jackson – Great American Bridges and Dams 
(1988);
[3] Anna Teike – King Post Truss Girder (2013);
[4] H. Petroski – Engineers of  Dreams (1996);
[5] F. Leonhardt – Bridges: Aesthetics and Design 
(1982);
[6] Anthony Wilson – A critical Analysis of Tatara Bridge 
(April, 2009, University of Bath, Bath, UK)

Podul Tatara

Podul Skarsundet 

Podul Saint-Nazaire, văzut dinspre est
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Membrii AGIR care doresc să partici-
pe la aceste evenimente sunt rugaţi să ia 
legătura cu conducerea fi lialelor, sucursa-
lelor, societăţilor sau cercurilor organiza-
toare. Datele de desfăşurare a evenimen-
telor pot suferi modifi cări.

București
● Cercul VizionarIng (6 mai, Bd. Da-

cia nr. 26, ora 17.00). Răspunde: dr. ing. 
dipl. Laurenţiu Pavelescu;

● Cercul Clubul Inginerilor Epigra-
mişti (12 mai, Bd. Dacia nr. 26, ora 17.00). 
Răspunde: ing. dipl. Viorel Martin. Întâlni-
rea lunară a membrilor Cercului Epigrama;

● Cercul LiterarIng (19 mai, Bd. Da-
cia nr. 26, ora 17.00). Răspunde: prof. dr. 
ing. Nicolae Vasile. Întâlnirea lunară a Cer-
cului Literar-Ing al Inginerilor Scriitori din 
AGIR.

Arad
● Din activitatea şi experienţa de viaţă 

a membrilor AGIR Arad (mai, Universitatea 
Aurel Vlaicu, Complex Universitar M, Str. 
Elene Drăgoi nr. 2, Facultatea de Inginerie, 
et. III). Răspunde: conf. dr. ing. Valentina 
Balaş. Colaboratori: Toţi membrii Sucursa-
lei Arad şi invitaţi externi foşti membri ai 
AGIR veterani. Întâlniri cu foşti membri ai 
AGIR veterani (ing. Simonca Ion). 

Argeș
● Învăţământ universitar, radiocomu-

nicaţii, radioamatorism (12 mai, Amfi teatrul 
T306 al Facultăţii de Electronică, Comu-
nicaţii şi Calculatoare). Răspunde:. ş.l. dr. 
ing. Anton Constantin. Colaboratori: gru-
pul de organizare. Întâlnire cu radioamatori 
din judeţele Argeş, Olt, Vâlcea, Dâmboviţa 
şi cu studenţi ai Universităţii din Piteşti.

Avrig
● „Let`s do it Romania“ – Ziua Mon-

dială a Curăţeniei (12 mai, Zona Avrig 
– Mârşa). Răspunde: ing. dipl. Florin 
Alecusan. Colaboratori: SC GOA Avrig, 
Liceul Tehnologic Mârşa. Acţiuni de vo-
luntariat coordonate de membri ai AGIR 
Avrig.

Bihor
● Conferinţă Internaţională de Comu-

nicări Ştiinţifi ce, organizată de Facultatea 
IETI (mai, Universitatea din Oradea). Răs-
punde: prof. univ. dr. ing. Teodor Leuca;

● Conferinţa de Inginerie Energetică 
CIE, organizată de Facultatea de Energeti-
că (mai, Universitatea din Oradea). Răspun-
de: conf. dr. ing. G. Bendea;

● Conferinţa Internaţională de Comu-
nicări Ştiinţifi ce, organizată de Facultatea 
IMT (mai, Universitatea din Oradea). Răs-
punde: conf. dr. ing. Traian Buidoş;

● Conferinţă Internaţională de Comu-
nicări Ştiinţifi ce, organizată de Facultatea 
de Protecţia Mediului (mai, Universitatea 
din Oradea). Răspunde: conf. dr. ing. Gabri-
el-Remus Cheregi.

Constanța
● Sea Nav 2015 (14 – 16 mai, Acade-

mia Navală Mircea cel Bătrân din Constan-
ţa). Răspunde: comandor prof. univ. dr. ing. 
Gheorghe Samoilescu. Colaborator: ing. 
dipl. Nicolae Fildan.

Dolj
● Colocviul AGIR Dolj Marius Preda 

– primul Rector al Universităţii din Craio-
va (28 mai, ora 18.00, Casa Universitari-
lor, Craiova). Răspund: prof. dr. ing. Matei 
Vânătoru, prof. dr. ing. Gheorghe Manolea. 
Parteneri: Facultatea de Inginerie Electri-
că, Facultatea de Automatizări şi Calcula-
toare;

● Noua ediţie ISO 9001:2014 (14 mai, 
Facultatea de Mecanică, Craiova). Răspun-
de: dr. ing. Traian Crişu. Parteneri: SC EL-
PRECO, SC POPECI, ASRO – Filiala Cra-
iova. Analiza standardului ISO 9001:2014;

● Concurs interjudeţean online „In-
ventivitate şi CREativitate în ŞTiinţă şi teh-
nologie – CICREST“, ediţia a II-a (9 mai – 9 
iunie, Colegiul Ştefan Obdobleja, Craiova). 
Răspund: prof. Tatiana Bălăşoiu, prof. Doi-
niţa Bălăşoiu, prof. Carmen Mocanu, prof. 
Ileana Dogaru. Parteneri: Inspectoratul 
Şcolar Judeţean Dolj, AGIR – Sucursala 
Dolj, Biblioteca Judeţeană Alexandru şi 
Aristia Aman, Liceul Traian Vuia – Craiova, 
Organizaţia non-guvernamentală EcoWorld 
2010 Craiova. Secţiunea „Inventivitate – 
creativitate“; Secţiunea „Mari inventatori ai 
lumii şi invenţiile lor“; Secţiunea „Inventa-
tori români“; Secţiunea „Eveniment: Anul 
2015 – Anul Internaţional al luminii şi al 
tehnologiilor bazate pe lumină“.

Galați
● Colocviile constructorilor de nave 

şi transportatorilor navali (8 mai, Univer-
sitatea Dunărea de Jos sau în spaţii ale 
colaboratorilor). Responsabili: Comitetul 
de organizare CCN şi conducerea Facul-
tăţii de Arhitectură Navală. Parteneri: 
Facultatea de Arhitectură Navală; mem-
brii AGIR din facultăţile tehnice. Întâlniri 
lunare şi expuneri pe teme de profi l, cu 
participarea unor membri ai AGIR. Conti-
nuarea prezentării istoriei şi a perspectivei 
de dezvoltare a domeniului tradiţional de 
la mila 80 a Dunării;

● Sesiunea naţională de comunicări 
ştiinţifi ce studenţeşti Anghel Saligny, edi-
ţia a VIII-a (mai, Universitatea Dunărea de 
Jos, Galaţi). Răspunde: Consiliul de condu-
cere al Sucursalei AGIR Galaţi. Partener: 
Conducerea Facultăţii de Inginerie;

● Concursurile de grafi că pentru 
elevi şi studenţi (mai – iunie, Universi-
tatea Dunărea de Jos Galaţi). Răspunde: 
Consiliul de conducere al Sucursalei Ga-
laţi. Partener: Conducerea Facultăţii de 
Inginerie.

Gorj
● Conferinţa ştiinţifi că Durabilita-

tea şi Fiabilitatea Sistemelor Mecanice – 
SYMECH (22 – 23 mai, Cânca, Gorj). Răs-
pund: prof. dr. ing. Ştefan Ghimişi, Nicoleta 
Mihuţ, prof. dr. ing. Dan Dobrotă. Parte-
ner: Universitatea Constantin Brâncuşi din 
Târgu-Jiu.

Hunedoara
● Simpozion Ştiinţifi c Studenţesc 

HD-45-STUD (mai, Facultatea de Ingi-
nerie, Hunedoara) Răspund: dr. ing. So-
rin Raţiu, dr. ing. Vasile Alexa, dr. ing. 
Kiss Imre. Parteneri: Liga Studenţilor din 
FIH. Pe lângă obiectivele specifi ce simpo-
zionului, Sucursala AGIR Hunedoara mai 

urmăreşte prin suportul logistic şi fi nanci-
ar şi atragerea de noi membri din rândul 
studenţilor masteranzi în mod special, dar 
nu numai.

Sucursala Iași și Societatea 
Inginerilor Textiliști
● A 7-a Expoziţie de Creativitate şi Ino-

vare – EUROINVENT (14 – 16 mai, Iaşi). 
Răspunde: conf. univ. dr. ing. Andrei Victor 
Sandu. Parteneri: Forumul Inventatorilor 
din România, Europe Direct Iaşi, Univer-
sitatea Tehnică Gheorghe Asachi din Iaşi, 
Universitatea Alexandru Ioan Cuza din Iaşi. 
http://www.euroinvent.org/linvitation.html.

Maramureș
● Organizarea conferinţei Internatio-

nal Multidisciplinary Conference 11th edi-
tion (mai, Nyiregyhaza, Ungaria). Răspund: 
prof. univ. dr. ing. Eugen Pay, prof. dr. ing. 
Radu Coteţiu, prof. dr. ing. Nicolae Ungu-
reanu. Partener: University College of Nyi-
regyhaza, Ungaria.

Petroșani
● Zilele Tehnicii Studenţeşti Petro-

şani – Z.T.S.P. (mai, Universitatea din 
Petroşani). Răspund: ing. dipl. Sorina Da-
niela Stănilă, dr. ing. dipl. Ovidiu-Bogdan 
Tomuş. Parteneri: Universitatea din Petro-
şani, Facultatea de Inginerie Mecanică şi 
Electrică, Liga Studenţilor Universităţii 
din Petroşani. Se doreşte promovarea crea-
tivităţii şi inventivităţii studenţilor, oferin-
du-le posibilitatea de afi rmare şi exprima-
rea propriilor idei.

Sibiu
• Campionatul naţional (RobotX) şi 

Campionatul european (Eurobot) de ro-
botică (8 mai / 21 – 22 mai, Sibiu/Centrul 
European). Răspunde: prof. dr. ing. Gabriel 
Racz. Parteneri: Universitatea Lucian Bla-
ga din Sibiu. La Sibiu se va desfăşura cam-
pionatul naţional de robotică, la care vor 
participa echipe din centre universitare din 
ţară, iar apoi se va desfăşura campionatul 
european.

Suceava
● Coorganizator la Concursul internaţi-

onal Studenţesc Hard&Soft cu invitarea unui 
echipaj din CAST – China (mai). Răspunde: 
Consiliul de conducere al Sucursalei;

● Pentru colaborarea la contracte de 
cercetare interregionale şi transfrontaliere 
se va organiza la Suceava o întâlnire cu aso-
ciaţiile inginereşti din Republica Moldova 
şi Ucraina (27 mai, Suceava). Răspunde: 
Consiliul de conducere al Sucursalei;

● Organizarea împreună cu Inspecto-
ratul Şcolar Judeţean Suceava, liceele din 
municipiu şi judeţ şi Universitatea din Su-
ceava a acţiunii Porţi deschise pentru cu-
noaşterea de către elevii din clasa a 12-a şi 
cadrele didactice din licee a specializărilor 
inginereşti din Universitate (3 mai, Sucea-
va). Răspund: prof. dr. ing. EurIng Radu 
Pentiuc, conf. dr. ing. Cezar Popa.

Teleorman
● Colocviul cu tema „Noutăţi tehnice“ 

(4 mai, ora 18.00, sediul ROMFRA, Ale-
xandria). Răspunde: Comitetul Sucursalei. 
Partener: ROMFRA Alexandria.

Vâlcea
● Eveniment cultural (18 mai, Bibli-

oteca Antim Ivireanu Râmnicu Vâlcea ) 
Răspunde: Comitetul Sucursalei. Parteneri: 
Biblioteca Antim Ivireanu. 

Timiș – Societatea 
de Energii Regenerabile
● Conferinţa cu participare interna-

ţională „Folosirea energiilor regenerabile 
în fermele agricole – proiecte fezabile“, 
în cadrul Zilelor Academice Timişorene 
(mai, Facultatea de Mecanică, Universi-
tatea Politehnica din Timişoara). Răspun-
de: prof. dr. ing. Dumitru Ţucu. Parte-
neri: Universitatea Politehnica din Timi-
şoara; Academia de Ştiinţe Agricole şi Sil-
vice (ASAS). O prezentare din domeniul 
proiectelor funcţionale realizată de prof. 
dr. ing. D. Ţucu (UPT) şi o prezentare a 
prof. dr. ing. Milosav SOCH (South Bo-
hemia University Ceske Budejowice), cu 
participarea studenţilor, doctoranzilor şi 
mediului economic.

Timiș – Societatea de Vest 
pentru Calitate
● Masă rotundă: Psihologia Cali-

tăţii. Se va prezenta cartea Economia 
fericirii (22 mai, Universitatea de Vest 
din Timişoara). Răspund: prof. dr. ec. 
Liliana Donath, ing. dipl. Viorica Bălan, 
prof. dr. ing. Eugen Falniţă. Parteneri: 
Universitatea Politehnica din Timişoara, 
Universitatea de Vest din Timişoara. Ac-
ţiunea va avea loc în cadrul Zilelor Aca-
demice Timişorene.

Timiș – Cercul de Drumuri
● Zilele Academice Timişorene – 

Manifestări comune susţinute de cercurile 
şi societăţile AGIR (mai, Timişoara). Răs-
punde: Comitetul AGIR Timiş.

Societatea Inginerilor 
de Telecomunicații 
● „Modalităţi de implicare mai ac-

tivă a inginerilor de telecomunicaţii în 
evoluţia comunicaţiilor din România“ (14 
mai, ora 9.00, Calea Victoriei nr. 118, sec-
tor 1, Bucureşti). Răspunde: dr. ing. dipl. 
Ion Stănculescu. Prezentarea şi lansarea 
a două cărţi de specialitate din domeniul 
Telecomunicaţii: 1. Transmiterea proteja-
tă a datelor în reţele de senzori wireless; 
2. Soluţii de modelare a canalului FSO 
gaussian. Cu această ocazie va avea loc 
o dezbatere pe tema „Modalităţi de im-
plicare mai activă a inginerilor de teleco-
municaţii în evoluţia comunicaţiilor din 
România“.

Societatea Inginerilor
din Transporturi
● Sesiune de comunicări ştiinţifi ce 

studenţeşti (mai, Facultatea de Transpor-
turi, Bucureşti). Răspunde: prof. univ. dr. 
ing. Vasile Dragu. Parteneri: Facultatea 
de Transporturi, Societatea Inginerilor 
din Transporturi. Studenţii Facultăţii 
de Transporturi, specializarea Ingineria 
transpor turilor şi a trafi cului vor prezenta 
lucrări ştiinţifi ce în domeniu, sub îndruma-
rea cadrelor didactice membre ale Societă-
ţii Inginerilor din Transporturi.

AGIR  ÎN  SPAŢIUL  PUBLICAGIR  ÎN  SPAŢIUL  PUBLIC

Evenimente organizate de fi lialele, sucursalele, 
societățile și cercurile AGIR în luna mai
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FOCUS  INGINERESCFOCUS  INGINERESC

„Am puternic sentimentul apartenenței, al recunoștinței 
față de România, pentru că aici am primit bazele formării 

mele din toate punctele de vedere“ (I)
(Urmare din pag. 3)
T.B.: Înţeleg că, prin această succe-

siune de operaţii, consideraţi drept elimi-
natorii elementele de ordin tehnic care nu 
ating un anumit punctaj.

M.H.: Fireşte. Ne interesează utilitatea 
lucrării, modul în care ea răspunde unor ne-
voi funcţionale.

T.B.: La noi, criteriul „preţul cel mai 
mic“ a avut şi mai are rolul esenţial, de-
cisiv, chit că pe parcursul lucrărilor, prin 
acte adiţionale, se tot măreşte, de multe ori 
nejustifi cat.

M.H.: Dacă ar fi să stabilim ponderi-
le în decizia de acordare a lucrării, atunci 
– vă rog să reţineţi – partea tehnică repre-

zintă circa 80%, iar preţul 20%. Pentru a 
se ajunge la decizii, se desfăşoară negoci-
eri cu doi, trei şi chiar patru ofertanţi ca-
lificaţi. Se urmăreşte, din punctul nostru 
de vedere, finalizarea negocierilor prin 
identificarea celui mai bun preţ. Nu nea-
părat preţul cel mai mic. Ci, cum am mai 
precizat, cel mai bun preţ raportat şi la 
îndeplinirea criteriului tehnic. În această 
privinţă, ţinem seama şi de performanţele 
anterioare ale firmei ofertante. Ne uităm 
foarte atenţi dacă o recomandă rezultatele 
pe care le-a obţinut.

T.B.: Pentru a nu lăsa loc de interpre-
tări incorecte, cred că se impune a detalia 
puţin ceea ce se înţelege prin criteriul teh-

nic. Este vorba despre calitatea lucrărilor, 
despre performanţele de ordin funcţional 
sau şi despre altceva?

M.H.: Şi despre altceva. Aş dori să pun 
accentul pe securitatea muncii pe şantiere. 
Ne interesăm dacă la lucrările anterioare ale 
companiilor ofertante au avut loc acciden-
te, dacă s-au înregistrat victime. Securitatea 
muncii este foarte importantă pentru noi.

T.B.: Nu pot să nu remarc, în acest 
punct al convorbirii, că procesul de selecţie 
este îndreptat spre ceea ce se poate defi ni 
prin fi nalitatea socială. Adică, totul este în-
dreptat spre om, atât în ceea ce priveşte, să 
spunem, confortul călătorului, al cetăţea-
nului care foloseşte mijlocul de transport 

public, cât şi în materie de securitate, de 
protecţie a muncii.

M.H.: Tocmai pentru a satisface astfel 
de exigenţe acordăm o mare atenţie calităţilor 
manageriale ale celor care vor conduce, prac-
tic, lucrările. Şi aceasta este o expresie a faptu-
lui că avem în vedere, înainte de toate, omul.

*
*  *

În partea a doua a convorbirii, care va 
fi  publicată în numărul următor, interlocuto-
rul nostru va continua prezentarea modului 
în care este organizată şi se desfăşoară acti-
vitatea departamentului pe care îl conduce 
şi vom consemna impresiile sale din timpul 
vizitei la metroul bucureştean.

Ce este mai efemer, dar de aceea mai 
frumos şi mai preţios decât un „cuvânt“. De 
aceea inteligenţa şi cultura sublimate într-un 
discurs, în momentul în care îl audiezi eşti 
tentat să-l imortalizezi. Suntem în faţa unei 
cărţi care chiar asta face – imortalizează spi-
ritualitate, cultivată, documentată, temeinică.

Este vorba deci despre un nou volum 
scris de prof. univ. emerit dr. ing. Valeriu V. 
Jinescu, de la Universitatea Politehnica din 
Bucureşti, Discursuri şi expuneri 
academice. Aşa cum arată chiar au-
torul, „expunerile orale pe anumite 
teme, în amfi teatrele universitare sau 
în alte spaţii publice, atrag atenţia 
asupra unor probleme doar momen-
tan… Nepublicate, acele momente, 
ideile şi gândurile care le-au însoţit 
se şterg, până la dispariţie, din me-
moria celor care le-au audiat“.

Discursurile academice, 
prima parte a volumului, sunt orga-
nizate în patru capitole, şi anume:

1. Elogiu ingineriei, dis-
cursul de recepţie la Academia de Ştiinţe 
Tehnice din România (2001), care cuprin-
de subcapitolele: – Inginerii; – Unele rea-
lizări de seamă ale inginerilor de-a lungul 
veacurilor; – Raportul dintre ştiinţa „pură“ 
şi inginerie; – Tehnica, domeniu al culturii 
contemporane; – Ingineria şi inginerii la ro-
mâni; – Soarta societăţii contemporane fără 
ingineri. Puterea latentă a inginerilor.

2. Confesiunea unui „trecător“ prin 
Galaţi, discurs rostit după acordarea titlului 
academic de Doctor Honoris Causa al Uni-
versităţii Dunărea de Jos din Galaţi (2013) 
care se referă la: – Întâmplări – bifurcaţii – 
destin; – Profesia de inginer şi de universitar; 
– De la Utilajul Tehnologic pentru industrii de 
proces, Reologie şi Maşini pentru prelucrarea 
materialelor polimerice la Energonică ş.a.

3. De la Utilajul tehnologic pentru in-
dustrii de proces la Energonică, discurs rostit 
după acordarea titlului academic de Doctor 

Honoris Causa al Universităţii Politehnica 
din Timişoara (2008), care cuprinde subcapi-
tolele: – Energonica; – Cum am ajuns să scriu 
Energonica?; – Principiile şi legile Energoni-
cii; – Unele opinii despre Energonică;

4. Creatorii civilizaţiei, discurs rostit 
după decernarea titlului academic de Doctor 
Honoris Causa al Universităţii din Bacău 
(2006), cu următorul cuprins: – Inginerii şi 
profesia lor, ingineria; – Lumea contempo-

rană rod al ingineri-
ei şi ştiinţei; – De la 
meşteşug la ştiinţele 
inginereşti; – Interac-
ţiunea dintre ştiinţă şi 
inginerie; – De la idee 
la realizare practică în 
inginerie; – Cooperarea 
ştiinţă-inginerie; – In-
ginerii şi inventatorii 
creatori de întreprinderi 
industriale; – Istoria şi 
civilizaţia; – Inginerii şi 
inventatorii creatori de 

tehnică, de civilizaţie şi de istorie. 
Expunerile academice, a doua parte 

a volumului, fac obiectul următoarelor un-
sprezece capitole, intitulate: – Energonica, 
implicaţii în ştiinţele inginereşti (Conferinţă 
plenară la Zilele Academiei de Ştiinţe Teh-
nice din România, Braşov, 
2013); – Principiul energiei 
critice, consecinţe şi aplicaţii 
(Expunere la Secţia de Ştiinţe 
Tehnice a Academiei Româ-
ne, 2010); – Istoria ingineriei 
mecanice în Universitatea Po-
litehnica din Bucureşti şi per-
sonalităţile reprezentative din 
ultimii 60 de ani (Expunere la 
a 195-a aniversare a Univer-
sităţii Politehnica din Bucu-
reşti, 2013); – Echipamente 
pentru procese industriale 
(Conferinţa la zilele Universi-

tăţii Politehnica din Bucureşti, 2005); – In-
dustria românească şi domeniile industriale 
cu şanse de dezvoltare (Expunere la sediul 
AGIR, 2012); – Specializarea şi catedra 
echipamente de proces după 50 de ani (Ex-
punere la Conferinţa Naţională Echipamente, 
Instalaţii şi Inginerie de Proces, Universita-
tea Politehnica din Bucureşti, 2004); – Legea 
constructală a lui Adrian Bejan (Expunere în 
Aula Bibliotecii Academiei Române, 2014); 
– Criterii pentru evaluarea formatorilor de 
ingineri (Expunere la Conferinţa Naţională 
a Coaliţiei Române pentru Educaţie Ingi-
nerească, CREDING 2012); – Specializa-
rea Echipamente pentru procese industriale 
în Universitatea Politehnica din Bucureşti 
(Expunere la a 60-a aniversare a specializă-
rii Echipamente pentru procese industriale, 
Universitatea Politehnica din Bucureşti, 
2014); – Inginerii, trecut, prezent şi viitor 
(Expunere la Conferinţa Naţională Educaţia 
şi formarea generaţiilor viitoare de ingineri, 
Universitatea Politehnica din Bucureşti, 
2010); – Expuneri ocazionate de anumite 
evenimente, se referă la: – personalităţi ale 
ştiinţelor inginereşti din România (Marius 
Sabin Peculea, Mihai Mihăiţă, Radu Voinea, 
Polidor Bratu, Mihail Renert, Dan Ghiocel); 
- aniversarea unor societăţi (Societatea Poli-
tehnică; Editura AGIR; SC PLASTOR SA).

Marea varietate de probleme tratate 
are ca elemente centrale ştiinţele inginereşti, 
profesia de inginer şi inginerii. Cartea refl ec-
tă creaţia şi punctele de vedere ale autorului 
pe diverse teme specifi ce activităţilor univer-
sitare şi inginereşti, rezultate din peste jumă-
tate de veac de activitate universitară făcută 
– aşa cum scrie autorul – cu dăruire, respon-
sabilitate şi mai ales cu bucurie… dăruind, zi 
de zi, celor tineri învăţătură şi înţelepciune.

În fi nal trebuie remarcate cuvintele 
scrise (expuse în Prefaţă) în cartea Eseuri 
rostite în amfi teatre a profesorului univer-
sitar Mircea Mihail Popovici, în legătură 
cu Energonica: „Energonica marchează un 
drum nou în ştiinţa contemporană“, „consi-
der că abordarea subiectului este imperios 
necesară nu numai pentru studenţii facultă-
ţilor tehnice, ci pentru revoluţia gândirii“.

Paginile acestui volum – între altele – 
pot reprezenta un îndemn pentru tineri în a-şi 
alege pasionanta carieră de ingineri.

Prof. univ. dr. ing. Nicoleta Teodorescu
Director Departament Echipamente 

pentru Procese Industriale
Facultatea de Inginerie Mecanică 

şi Mecatronică
Universitatea Politehnica din Bucureşti

Semnal editorial  ♦  Semnal editorial  ♦  Semnal editorial
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                              Ce mă intrigăCe mă intrigă                                                                                                                                       

       

          Ştiţi ce, totuşi, mă intrigă, 

                    O
rişicât mă concentrai?

                 Unii, chiar de n-au mălai, 

                   T
ot o pun de mămăligă!

Tot o pun de mămăligă!

               
       Prof. dr. ing. C. Berbente

Prof. dr. ing. C. Berbente                                                                                            

● A fost lansat Programul Opera-
ţional Capital Uman 2014 – 2020!

Programul Operaţional Capital 
Uman 2014 – 2020 este programul care 
asigură fi nanţarea europeană în următoa-
rea perioadă pentru o serie de domenii so-
cio-economice cheie, cum ar fi  ocuparea, 
educaţia, incluziunea socială şi sănătatea. 
Prin urmare, aşteptăm de la acest Program 
un impact major atât pe piaţa muncii, cât 
şi în ceea ce priveşte nivelul de competenţe 
al populaţiei, calitatea serviciilor sociale 
sau de sănătate, în ansamblu, nivelul de 
bunăstare a cetăţenilor, a declarat minis-
trul Fondurilor Europene, Marius Nica.

Programul aprobat de către CE la 
data de 25 februarie 2015 are o alocare 
fi nanciară nerambursabilă în valoare de 
4,326 miliarde euro din care 4,220 mili-
arde euro provin din FSE, iar 105,9 mi-

lioane euro prin ILMT, noul instrument 
european dedicat regiunilor cu rata şo-
majului în rândul tinerilor de peste 25%.

În viziunea ministrului Muncii 
Rovana Plumb „Programul Operaţional 
Capital Uman 2014 – 2020 va deveni 
cel mai mare angajator din România în 
următorii ani“ adresându-se tuturor ca-
tegoriilor, pornind de la tineri şi continu-
ând cu grupurile vulnerabile, 
familiile monoparentale, per-
soanele defavorizate, minori-
tăţile etc.

● Ministerul Fondurilor 
Europene a anunţat componen-
ţa Comitetului de Coordonare 
a Managementului Acordului 
de Parteneriat 2014 – 2020. 
CCMAP 2014 – 2020 reprezin-
tă primul nivel de coordonare 

strategică ce are ca principală atribuţie 
analiza decizională privind asigurarea co-
erenţei intervenţiilor, complementarităţii 
şi sinergiilor în toate fazele implementării 
în scopul utilizării efi ciente şi efective a 
Fondurilor Europene Structurale şi de 
Investiţii 2014 – 2020 (fonduri ESI).

(Sursa: http://www.fonduri-structu-
rale.ro) 

● Fonduri pentru cercetare în do-
meniul nuclear. Guvernul a aprobat, printr-un 
Memorandum, deblocarea sumei de trei milioane 
lei, pentru luna aprilie 2015, din bugetul alocat Mi-
nisterului Energiei, Întreprinderilor Mici şi Mijlocii 
şi Mediului de Afaceri. Fondurile vor contribui la 
fi nanţarea activităţii de cercetare-dezvoltare desfă-
şurată în cadrul Regiei Autonome Tehnologii pentru 
Energia Nucleară (RATEN). Se vor asigura, astfel, 
utilităţi pentru întreaga Platformă nucleară de la 
Mioveni, operarea în siguranţă a infrastructurii cu 
funcţii de securitate nucleară, participarea persona-
lului la acţiuni de instruire profesională, plăţile unor 
activităţi curente etc. Obligaţiile RATEN pentru 
anul 2015 constau în realizarea Programului anual 
de cercetare, program avizat de Comisia Naţională 
pentru Controlul Activităţilor Nucleare şi corelat cu 
implementarea construcţiei în România a reactoru-
lui nuclear de demonstraţie ALFRED, cu respecta-
rea angajamentelor, acordurilor şi parteneriatelor de 
colaborare cu organismele internaţionale. RATEN 
coordonează activitatea de cercetare în domeniul 
energeticii nucleare şi prin sucursalele sale – Institu-
tul de Cercetări Nucleare Piteşti şi Centrul de Ingi-
nerie Tehnologică pentru Obiective Nucleare Bucu-
reşti-Măgurele – asigură menţinerea şi dezvoltarea 
suportului ştiinţifi c şi tehnologic pentru Programul 
Energetic Nuclear Naţional.

● FAO promovează folosirea e-
nergiei geotermale în țările în curs 
de dezvoltare. Energia geotermală oferă noi 
oportunităţi privind producţia şi procesarea ali-
mentelor în ţările în curs de dezvoltare, unde o 

mare cantitate 
de produse se 
pierde după re-
coltare, potri-
vit unui raport 
publicat recent 
de Organizaţia 
ONU pentru 
Alimentaţie şi 

Agricultură (FAO), relatează EFE. Acest tip de 
energie care emană din subsolul Pământului s-ar 
putea folosi, printre altele, pentru a usca alimen-
tele sau pentru a pasteuriza laptele, în încercarea 
de a întări securitatea alimentară, potrivit rapor-
tului privind „Utilizări ale energiei geotermale în 
alimentaţie şi agricultură“. În unele ţări în curs de 
dezvoltare, până la jumătate din toată hrana produ-
să se pierde în faza de după recoltare – în parte din 
cauza lipsei energiei necesare pentru procesarea 
alimentelor, potrivit FAO. (Sursa: Agerpres)

● Tunel feroviar sub Everest. Chi-
nezii şi-au propus să construiască o cale ferată spre 
Nepal care ar urma să cuprindă un tunel feroviar 
pe sub Everest, cel mai înalt vârf muntos din lume. 
Extinderea căii ferate Qinghai – Tibet ar urma să 
se realizeze „la solicitarea Nepalului“, după cum a 
relatat ziarul China Daily. Potrivit unor surse ne-
paleze, ideea a fost abordată în decembrie 2014, 
în cursul unei vizite la Kathmandu, a ministrului 
chinez de externe, Wang Yi. Proiectul ar urma să 
fi e defi nitivat în 2020. China este cunoscută pentru 
construcţiile uriaşe pe care le-a realizat, între aces-
tea numărându-se cel mai mare baraj hidroelectric 
din lume, Barajul celor Trei Defi leuri. 

CALEIDOSCOP  CALEIDOSCOP
 

INFO Proiecte cu fi nanţare nerambursabilă

Generaţia următoare de reţele de 
comunicare fără fi r (wireless), cea de 
a cincea sau 5G, va schimba modul în 
care comunicăm, modul în care lucrăm, 
modul în care facem orice, a afi rmat 
Günther Oettinger, comisar european 
pentru Economie şi Societate Digitală. 
În deceniul următor, economia digitală 
va deveni o realitate în toate sectoarele 
de activitate. Pe măsură ce „conectivita-
tea“ devine din ce în ce mai omniprezen-
tă, mai sigură, oferind viteză şi capacita-
te sporită, ea va deveni „sângele vital“ al 
economiei şi societăţii digitale.

Trafi cul mobil va creşte 
de 1000 de ori în deceniul
următor
Impactul produs de 5G va depăşi 

cu mult domeniul telecomunicaţiilor. El 
va induce o modifi care de paradigmă 
într-un mare număr de sectoare indus-
triale şi va declanşa apariţia unor noi 
sectoare şi ecosisteme. Reţelele de co-
municare în era 5G vor avea un rol mai 
important decât îl au astăzi: prin conec-
tarea oamenilor, maşinilor şi lucrurilor 
la o scară mare, ele vor facilita oferta 
de suport şi îngrijire medicală persona-
lizate, va ajuta la optimizarea transpor-
turilor şi logisticii, va facilita accesul la 
cultură şi educaţie pentru toţi, va revo-
luţionariza în fi nal serviciile publice.

Uniunea Europeană a pornit pe acest 
drum. În cooperare cu mediul de afaceri, 
a lansat deja Parteneriatul Public-Privat 
pentru 5G (5GPPP). Comisia Europeană 
a pus la dispoziţie un fond de 700 mili-
oane euro în cadrul programului de cer-
cetare şi inovare EU Horizon 2020 pentru 
accelerarea dezvoltării 5G. Sunt în curs de 
stabilire contracte de cooperare strategică 
cu parteneri cheie din lumea întreagă pen-
tru realizarea unei viziuni comune până la 
sfârşitul anului 2015 asupra principalelor 

funcţionalităţi ale 5G şi agenda globală de 
trecere de la cercetare la aplicare.

Dar, de fapt, ce este 5G? Cu fi ecare 
generaţie nouă de sisteme de reţele de co-
municaţie, de la 1G la 3G şi 4G afl ate în 
stadiul de implementare, conectivitatea a 
devenit din ce în ce mai predominantă în 
viaţa noastră. Aceste tehnologii de reţea 
vor fi  şi mai dezvoltate prin 5G deoarece 
cererea în creştere rapidă de produse şi 
servicii digitale multiplică enorm cantita-
tea de date care circulă prin reţelele din 
lumea întreagă. Se prevede că această ex-
pansiune va continua exponenţial în viito-
rul apropiat. Se aşteaptă ca trafi cul mobil 
să crească de până la 1000 de ori în de-
ceniul următor 
ceea ce va avea 
un impact extra-
ordinar asupra 
infrastructurii 
de reţea. Vor fi  
peste 6 miliarde 
de abonamen-
te la telefoane 
inteligente în 
2020 şi peste 90% din populaţia de peste 
6 ani va avea un telefon mobil, conform 
ultimului raport Mobility Report publicat 
de Ericsson.

Noi orizonturi 
pentru ingineri
Sarcina imediată a reţelelor 5G va 

fi  să satisfacă aceste cerinţe de trafi c şi 
să deservească noile sisteme şi aplicaţii 
sofi sticate de comunicaţii maşină-la-ma-
şină (mashine-to-mashine, M2M) dintre 
care unele nici nu sunt încă elaborate. 
Pentru asta, noile reţele de comunicare au 
nevoie de noi soluţii tehnologice la care 
se lucrează deja în multe companii de 
profi l. Experţi de la NetWorld2020, Plat-
forma Tehnologică Europeană care a pus 
bazele Parteneriatului Public-Privat pen-

tru 5G explică într-o recentă carte albă că 
5G va oferi un mediu universal de comu-
nicare capabil să rezolve multe necesităţi 
din transporturi, industria auto, siguranţă, 
angajări, sănătate, mediu, energie, hrană, 
manufacturi. În acest fel, 5G va fi  mai 
mult decât o nouă generaţie de reţele: ea 
va oferi o infrastructură critică integrată 
complet în lanţul valoric de activităţi eco-
nomice capabilă să se adapteze necesită-
ţilor specifi ce în timp real. 

Trebuie să ne imaginăm automobi-
le, roboţi şi drone; ecosisteme întregi ce 
apar din „Internetul tuturor lucrurilor“ 
(Internet of Things, IoT), cu miliarde de 
maşini şi aparate comunicând între ele, 

cu senzorii lor bazaţi 
pe un torent constant 
de date oferite wireless. 
Reţelele de astăzi vor 
trebui să treacă printr-o 
evoluţie semnifi cativă 
poate chiar printr-o re-
voluţie deoarece infra-
structura curentă este 
prea complexă pentru a 

continua să crească organic. Va exista un 
anumit grad de discontinuitate pentru re-
zolvarea problemelor de capacitate, con-
sum energetic, siguranţă în funcţionare şi 
securitate cărora le facem faţă în prezent. 

În curând, totul va fi  wireless. Iar 
5G va afecta nu numai persoane indivi-
duale şi comunităţi, dar şi IMM-uri, ad-
ministraţia publică, furnizorii de utilităţi 
şi de transport, precum şi alţi actori spe-
ciali cum ar fi  poliţia sau industriile cre-
ative. Este important ca şi comunitatea 
inginerească românească să prindă acest 
tren al progresului, să contribuie la bu-
nul său mers de la planifi care, cercetare, 
implementare până la o utilizare cât mai 
completă în context european şi global.

Dr. ing. Amuliu Proca

5G, o nouă „bornă“ în revoluția digitală
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